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Рассматриваются македонские демонстративы и личные местоимения в экспериментальном 

аспекте. Демонстративы в македонском языке помимо указателей включают членную морфему (ар-

тикль). Артикли в македонском языке имеют три формы: с корнями -в (показатель проксимальности), 

-т (показатель медиальности), -н (показатель дистальности). Поскольку употребление артиклей до-

статочно бедно в рассматриваемом битольском говоре, в эксперимент было включено задание на ис-

пользование личных местоимений. Демонстративы и личные местоимения формируют личную сферу 

говорящего или же участников речевого акта.  

Цель исследования – проследить связь пространственных и личных показателей в сфере пер-

сональной коммуникации.  

Задача эксперимента – определить эгоцентрическую сферу говорящего и тип дейктической 

системы македонского языка. В качестве материала для эксперимента послужили лично-

ориентированные и пространственно-ориентированные контексты, с помощью которых информанты 

определяли эгоцентрическую сферу говорящего. В эксперименте участвовало 20 испытуемых – де-

тей-школьников, которые представляют собой «наивных» носителей языка. Для обработки экспери-

ментальных данных была использована информационная система «Семограф». Взаимосвязь компо-

нентов эгоцентрического поля визуально представлена на интерактивных графах. В качестве основ-

ного визуального средства отображения используется интерактивный граф с настраиваемыми сред-

ствами предобработки отображаемых данных. Для структурированного отображения данных высо-

кой связности служит круговой граф. 

В результате проведенного эксперимента была создана модель эгоцентрического поля говоря-

щего, показана взаимосвязь лично-ориентированных и пространственно-ориентированных параметров. 

Ключевые слова: пространственный дейксис; персональный дейксис; эгоцентризм; демон-

стративы; личные местоимения; македонский язык; визуализация. 
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The article deals with demonstratives and personal pronouns in the Macedonian language in the ex-

perimental aspect. Among others, Macedonian demonstratives include a member morpheme (article). Arti-

cles in the Macedonian language have three forms: with roots -v (the proximality indicator), -t (the mediality 

indicator), -n (the distality indicator). Since the use of articles is rather poor in the Bitola dialect being con-

sidered, we included in the experiment the task of using personal pronouns. Demonstratives and personal 

pronouns create the personal sphere of the speaker or participants in the speech act. It was of interest to us to 

trace the relationship of spatial and personal indicators in the sphere of personal communication. Thus, the 

purpose of the experiment was to determine the egocentric sphere of the speaker and the type of the deictic 

system in the Macedonian language. 

The material for the experiment included personal-oriented and spatial-oriented contexts by which 

informants determined the egocentric sphere of the speaker. There were 20 informants participating in the 

experiment – school children, who are supposed to be “naïve” native speakers. 

To process the experimental data, the information system “Semograph” was used. Work in the 

IS “Semograph” was performed in two stages. At the first stage, a project was created in which for each re-

sponse of the subjects there was a separate context with a description of the relevant data. The next step was 

to automatically process the data entered. 

The interconnection of the components of the egocentric field is visually represented on interactive 

graphs. As the main visual means of display, an interactive graph with customizable means for preprocessing 

displayed data is used. For structured display of high-connectivity data, a circle graph is used. 

As a result of the experiment, a model of the egocentric field of the speaker was created, the relation-

ship between personal-oriented and spatially-oriented parameters was shown. 

Key words: spatial deixis; personal deixis; egocentrism; demonstratives; personal pronouns; Mace-

donian language; visualization. 


